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جمهوری اسلامی ایران همیشه و در هر شرایطی نسبت به 
حاکمیت ملی و ارضی خود تحت هیچ شرایطی مسامحه نکرده 
است. این نظام با هر قدرتی در هر سطحی برخورد جدی داشته و 
به هیچ عنوان در برابر تمامیت ارضی خود کوتاه نیامده است. حال 
اینکه این قدرت های مداخله جو اروپایی باشند و یا چین و روسیه. 
چرا که مساله ارضی و حاکمیت ملی مساله ای است که به هیچ 
عنوان کشوری نسبت به آن کوتاهی نمی کند و جمهوری اسلامی 
ایران نیز همین طور در برابر خاک خود رفتار می کند. با مواضع 
قاطعی که جمهوری اسلامی ایران درباره موضع گیری چین و 
روسیه اتخاذ کرد، این مساله برای همه مشخص شد که ایران بر 
این سیاست ثابت و بر این اصول استوار ایستاده است و هیچ گاه 
بنا نیست که از مسائل مربوط به حاکمیت ملی خود کوتاه بیاید. 
امارات و سایر کشورهای حوزه خلیج فارس مدت هاست که ادعایی 
را در مورد جزایر سه گانه ایرانی در خلیج فارس مطرح می کنند و 
جمهوری اسلامی ایران جواب قاطع و محکمی به شیخ نشین های 
خلیج فارس در این ارتباط داده است. به نظر می آید ایران باید در 
سیاست خارجی خود اصول جدیدی را در ارتباط با منطقه خلیج 
فارس تهیه و تدوین کند که در این منطقه کشورهای عضو خلیج 
فارس بدانند که امنیت یک مقوله همکاری دسته جمعی است 
که در این برایند تعریف می شود و امنیت نه قابل خریداری است 
و نه قابلیت واردات دارد. بلکه همکاری کشورهای مختلف منطقه 
باعث ایجاد امنیت می شود. کشورهای منطقه باید به این درک 
برسند که امنیت یا برای همه وجود دارد و یا هیچ کشوری در 
منطقه امنیت نخواهد داشت. ثبات، رشد و توسعه و عمران یا برای 
همه است و یا اینکه برای هیچ کس نخواهد بود. کشورهایی که 
بخواهند برخلاف این اصل حرکت کنند باید عواقب آن را بپردازند. 
کشورهایی مانند چین و روسیه هم باید بدانند که اگر قصد دارند 
در منطقه حاضر شده و سرمایه گذاری امنی در منطقه انجام دهند 
و با مشارکت کشورهای منطقه توسعه و عمران را تجربه کنند، باید 
به مقوله امنیت نگاهی جدی داشته باشند و بدانند که جمهوری 
اسلامی ایران یک کشور بزرگ پیرامون خلیج فارس است و اصلا 
نمی توانند این موضوع را نادیده بگیرند. چرا که اگر جمهوری 
اسلامی ایران در این معادله توسعه نباشد قطعا در بخش دیگر در 
منطقه نیز نمی تواند این امنیت را ایجاد کنند. ایران معتقد است 
هم کشورهای منطقه و هم روسیه و هم چین یک تجدید نظر کلی 
و عمیقی در سیاست خارجه خود انجام دهند تا حال که آمریکا به 
حضور غیر مسئول پایان داده؛ بتوانند امنیت را در منطقه برقرار 
کرده و به سمت رشد و توسعه کشورهای اسلامی گام بردارند. 
امیدواریم راه غلط گذشته که توسط آمریکا ایجاد شد و با توسل به 
اختلافات داخلی انرژی منطقه هدر می رفت و اختلاف و درگیری 
و جنگ وجود داشت جای خود را به همکاری و اجرای برنامه های 
توسعه در منطقه بدهد که امنیت آفرین خواهد بود. ایران باید با 
قدرت و قاطعیت پیگیر برقراری توازن امنیتی مثبت باشد. ایران 
که دست دوستی و برادری خود را به سمت کشورهای مسلمان 
دراز کرده باید جواب مثبت و برادرانه هم دریافت کند نه اینکه 
جمهوری اسلامی ایران برخورد برادرانه داشته باشد اما از کرانه 
شرقی و ساحل جنوبی برخی کشورها همچنان به سیاست عناد و 

دشمنی علیه ایران ادامه دهند. 

ایرانمقتدرانهمیایستد
یادداشت

جنتیدرسمتخودابقاشد
سخنگوی شورای نگهبان گفت: انتخابات 
هیات رئیسه سال جدید شورای نگهبان برگزار 
شد و اعضای هیات رئیسه شورا برای یک سال 
آینده ابقا شدند. هادی طحان نظیف با اشاره به 
برگزاری جلسه شورای نگهبان گفت: انتخابات 
هیات رئیسه سال جدید شورای نگهبان در 
جلسه صبح دیروز برگزار شد. در این انتخابات 
با رای اعضای شورای نگهبان، آیت ا... جنتی به 
عنوان دبیر، سیامک ره پیک به عنوان قائم مقام 
دبیر و هادی طحان نظیف به عنوان سخنگوی 
شورای نگهبان ابقا شدند. براساس آیین نامه 
داخلی شورای نگهبان، انتخابات هیات رئیسه 
این شورا هر ساله برگزار و طی آن هیات رئیسه 
جدید برای فعالیت یک ساله انتخاب می شوند. 

امکانیبرایمذاکرهبرجام
تاپایانسال؟

یک مقام اروپایی گفت که کشورهای اتحادیه 
اروپا برای حفظ تحریم های موشکی بالستیک 
علیه ایران که در ماه اکتبر منقضی می شود، به 
احتمال زیاد به توافق می رسند. ممکن است 
فرصتی کوچک برای مذاکره بر سر برجام تا 
پایان سال ۲۰۲۳ وجود داشته باشد. این مقام که 
نخواست نامش فاش شود، همچنین گفت که 
پنجره ای از فرصت را تا پایان سال ۲۰۲۳ برای 
تلاش در زمینه مذاکرات احیای توافق هسته ای 
با ایران می بیند. این مقام به خبرنگاران در 
واشنگتن گفت: »ممکن است فرصت کوچکی 
برای از سرگیری گفت وگو با آنها در مورد 
بازگشت به برجام یا حداقل توافق کاهش تنش 

قبل از پایان سال داشته باشیم.«

دشمنقصدداردچالشرا
بهدانشگاههابکشد

رئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی گفت: آمریکایی ها می خواهند 
ایران وارد چالش شود. به نظر آمریکایی ها و 
هم پیمانان شان یکی از محیط هایی که می تواند 
چالش ساز باشد دانشگاه هاست. حجت الاسلام 
والمسلمین حسین طائب مشاور فرمانده کل 
سپاه پاسداران افزود: آمریکایی ها بر اساس حس 
استیلا و برتری بینی فرهنگی و پرفروغ نشان 
دادن ارزش های خود بر ارزش های سایر ادیان 
و ملل و با بهره گیری از قدرت دفاعی، دیپلماسی 
و اقتصادی تلاش کردند توسعه قدرت خود را در 
سراسر جهان نشان دهند. مشاور فرمانده کل 
سپاه پاسداران در ادامه ضمن ارائه سیر کوتاهی از 
تاریخچه استقلال آمریکا، عنوان کرد: آمریکا پس 
از جداشدن از استعمار بریتانیا در ۲۴۷ سال پیش 
بیانیه استقلال بر اساس ارزش های آمریکایی را 
تصویب کرد و مسائلی مثل تعصب مذهبی و 
ارزش های آمریکایی را جزو قانون اساسی اعلام 
کردند و بعد گفتند ارزش های آمریکایی را باید 
بر اساس ۲ ابزار جهانی تبیین کرد. طائب گفت: 
در این میان یک تهدید جدید در محاسبات 
آمریکایی ها رخ داد. انقلاب اسلامی شکل گرفت. 
ارزش های اسلامی قبلا پایگاه حاکمیتی نداشت و 
با ظهور انقلاب اسلامی پایگاه حکومتی پیدا کرد. 
لذا هم شوروی، هم آمریکا هر دو بر علیه انقلاب 

اسلامی وارد عمل شدند. 

سیداحمدخاتمیخطیب
اینهفتهنمازجمعه

نمازجمعه این هفته تهران، در مصلای امام 
خمینی)ره(، به امامت آیت ا... سیداحمد خاتمی 
برگزار خواهد شد. طبق روال، ساعت 1۰:۳۰ 
صبح در های مصلای امام خمینی)ره( به روی 
نمازگزاران گشوده می شود و برنامه از ساعت 
11 آغاز خواهد شد. همچنین به مناسبت آغاز 
ایام محرم در بخش مهد آدینه نماز جمعه تهران 
ویژه برنامه ای با عنوان موکب کودکان تدارک 

دیده شده است. 

مخالفتکمیسیوناقتصادی
بااصلاحنرخخوراک

سخنگوی دولت از رد پیشنهاد وزارت اقتصاد 
درباره نرخ خوراک پتروشیمی ها خبر داد. علی 
بهادری جهرمی سخنگوی دولت در پایان جلسه 
هیات دولت با حضور در جمع خبرنگاران با اشاره 
به مصوبات هیات وزیران گفت: این نرخ طبق 
بودجه 1۴۰1 و 1۴۰۲ مشخص شده بود. طبق 
قانون هدفمندی نرخ منابع انرژی و مصارف 
آن مشخص است. وی افزود: مجلس هرساله 
منابع و مصارفی را پیش بینی می کند؛ مجلس 
سال گذشته درباره عدم افزایش قیمت گاز از 
دولت مطالبه داشت و امسال در بودجه 1۴۰۲ 
پیش بینی تحقق درآمد کرده بود و دولت باید 
به سمت تحقق آن پیش برود؛ این منابع برای 
یارانه ها مورد استفاده قرار می گیرد. سخنگوی 
دولت گفت: نرخ خوراک پتروشیمی ها در این باره 
پیش بینی شده بود و نظرات دستگاه های مربوطه 
اخذ شد و آیین نامه ای به تصویب رسید و دولت 
قصد تغییر در آن ندارد. وی تاکید کرد: وزارت 
اقتصادی برای لایحه برنامه هفتم پیشنهادی 
داده بود تا برای آینده نرخ خوراک پتروشیمی ها 
را با فرمول داشته باشیم؛ این پیشنهاد مورد 
موافقت اعضای کمیسیون اقتصادی دولت قرار 
نگرفت و از دستورکار خارج شد. این پیشنهاد 
برای امسال هم نبود برای لایحه برنامه هفتم بود 

که عملا از سال بعد هم اجرا می شود. 

 احمد دستمالچیان
سفیر اسبق ایران در لبنان

ویــژه
آمریکا:برایجنگباایرانآمادهنمیشویم

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه ایالات متحده در 
جریان کنفرانس خبری تصریح کرد که در پرتو »تهدید مستمر 
جمهوری اسلامی« و با همکاری شرکا و متحدان، وزارت دفاع 
آمریکا در حال »افزایش حضور« و »گسترش توانایی های« 
خود در تنگه هرمز و آب های اطراف است. این مقام ارشد وزارت 
خارجه آمریکا از جمهوری اسلامی خواست »فورا« اقدامات 
بی ثبات  کننده خود را ـ که خطر جدی برای جریان بی وقفه 
تجارت جهانی از طریق این آبراه استراتژیک است ـ متوقف 
کند. متیو میلر در پاسخ به این پرسش که آیا آمریکا با توجه 
به رفتار جمهوری اسلامی در منطقه برای جنگ با جمهوری 
اسلامی در خلیج فارس آماده می شود گفت: »ما به طور قطع 
هرگونه تمهیداتی را برای جنگ رد می کنیم و اطمینان داد 
که افزایش حضور نظامی در درجه اول بر نظارت بر وضعیت و 
جلوگیری از بی ثباتی بیشتر متمرکز است.« پیش تر یک مقام 
ارشد دفاعی ایالات متحده اعلام کرد ، این کشور با هدف مقابله 
با توقیف کشتی ها توسط جمهوری اسلامی، جنگنده های 
»اف 1۶« به خلیج فارس اعزام می کند. این اقدام در جهت 
تقویت هواپیماهای جنگنده  »ای 1۰« ایالات متحده صورت 
می گیرد. نیروی دریایی آمریکا مدعی است در دو سال گذشته 
ایران دست کم پنج شناور تجاری را توقیف کرده و برای چندین 
شناور دیگر مزاحمت ایجاد کرده است. بیشتر این اقدامات در 
تنگه هرمز صورت گرفته است. وزارت امور خارجه آمریکا هم 
از دستور وزیر دفاع ایالات متحده برای اعزام ناوشکن »یو .اس .

اس توماس هادنر« به منطقه خلیج فارس خبر داد. 

سپیدهقلیانحاضربهرعایتحجابنشد
دادگاهلغوشد

آرمان ملی: دادگاه سپیده قلیان که قرار بود صبح دیروز 
برگزار شود لغو شد. مسئولین این دادگاه )شعبه 1۲۰۷ دادگاه 
کیفری ۲ مجتمع شهید کچویی( که با شکایت آمنه سادات 
ذبیح پور از سپیده قلیان به اتهام نشر اکاذیب قرار بود دیروز 
برگزار شود، در این باره اعلام کردند: به رغم حضور ریاست 
دادگاه و نماینده دادستان و نماینده شاکی و انتظار کافی 
و طولانی مدت توسط دادگاه و نظر به اینکه متهمه سپیده 
قلیان با عنایت به توصیه های فراوان حاضر به رعایت حجاب 
و شئونات اسلامی نشد؛ لذا جهت تشکیل جلسه به دادگاه 
اعزام نشد. سپیده قلیان پس از آزادی در فضای مجازی خود 
اعلام کرد که آمنه سادات ذبیح پور در مراحل بازجویی او 
حضور داشته است. مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضائیه 
۲۲فروردین سال جاری در نشست خبری در پاسخ به سوالی 
مبنی براینکه سپیده قلیان چند ساعت بعد از آزادی، بازداشت 
شد و اتهام او چیست؟ گفت: ما اولا راجع به عفو مفصل صحبت 

کردیم و شرایط عفو و نکات آن را تبیین کردیم.

رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
تکمیل  کنار  در  اظهارکرد: 
پروژه های نیمه تمام، موفقیت های 
حاصله در بازگرداندن واحدهای 
تولیدی و صنعتی راکد به چرخه 
تولید، علاوه بر کمک به رشد و رونق 
اقتصادی، باعث احیای فرصت های 
شغلی از دست رفته و ارتقای امید 
و اعتماد عمومی می شود و به سایر 
فعالان اقتصادی نیز این امیدواری 
را می بخشد که دولت در حمایت 
و پشتیبانی از رونق تولید عزم 
جدی دارد. سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه هیات دولت از استقبال 
پرشور مردم کهگیلویه و بویراحمد 
از دولت مردمی در جریان سفر 
دو روز گذشته رئیس جمهور به 
گفت:  و  کرد  تشکر  استان  این 
همت جهادی همه دستگاه های 
مجری و حاکمیتی در تکمیل و 
به ثمر رساندن چندین پروژه مهم 

زیربنایی و خدماتی در حوزه های 
آب، برق، راه، پتروشیمی و درمان، 
که تکمیل بعضی از آنها نزدیک به 
۳۰ سال به طول انجامیده بود، علاوه 
بر به ثمر رساندن ثروت های قفل 
شده در این پروژه های نیمه تمام، 
رونق و رشد اقتصادی را از طریق 
ایجاد زمینه جذب سرمایه های 
جدید به استان ها موجب می شود. 

اظهار  همچنین  رئیس جمهور 
داشت: در کنار تکمیل پروژه های 
حاصله  موفقیت های  نیمه تمام، 
در بازگرداندن واحدهای تولیدی 
و صنعتی راکد به چرخه تولید 
نیز علاوه بر کمک به رشد و رونق 
اقتصادی، باعث احیای فرصت های 
ارتقای  و  رفته  دست  از  شغلی 
امید و اعتماد عمومی می شود و 

به سایر فعالان اقتصادی نیز این 
امیدواری را می بخشد که دولت در 
حمایت و پشتیبانی از رونق تولید 
عزم جدی دارد. رئیس جمهور در 
بخش دیگری از سخنانش همه 
دستگاه ها به ویژه متولیان مدیریت 
نیاز  مورد  و خدمات  کالا  بازار 
مردم را به پایش مستمر و دقیق تر 
وضعیت فعلی و آتی بازار فراخواند و 
تصریح کرد: پیش بینی هر وضعیت 
احتمالی با توجه به مناسبت ها و 
ایام خاص و نیز احتمالات مطرح 
دیگر یک ضرورت بسیار مهم برای 
دستگاه های مسئول در این زمینه 
است. رئیسی در ابتدای سخنان 
خود با تسلیت فرارسیدن ماه محرم 
و ایام عزای اباعبدا... الحسین)ع( و 
یاران باوفایش، دهه محرم را، دهه 
خودسازی و بازشناخت شخصیت 
والای امام حسین)ع( اهل بیت 

علیهم السلام توصیف کرد. 

رئیس جمهور: 

تکمیلپروژههاینیمهتمامباعثارتقایامیدمیشود
 امام حسین)ع( صرفا به دنبال
اصلاح ظواهر جامعه نبود

یک عضــو مجمــع تشخیص 
مصلحت نظام در نشست هیات مدیره 
بنیاد امید ایرانیان با تسلیت ایام 
دهه اول ماه محرم، حرکت اصلاحی 
امام حسین)ع( را در راه رضایت 
خدا برشمرد و اظهار داشت: انسان 
اگر کاری را انجام می دهد باید در 
گام نخست به خاطر خدا باشد نه 
به خاطر خودنمایی؛ رسیدن به 
ثروت نه به خاطر اینکه از او تمجید 
و تعریف کنند. محمدرضا عارف 
.. بودن صرفا  . گفت: پیرو اباعبدا
نباید در حد شعار باشد بلکه باید 
بود  امام حسینی  هم  عمل  در 
به خصوص در اخلاق و ادب. وی 
افزود: امام حسین)ع( صرفا به 
دنبال اصلاح ظواهر جامعه خود 
نبود. عارف با بیان این که کسی با 
زور باحجاب نمی شود، وضعیت 
معیشتی جامعه را یادآور شد و بر 
ضرورت تصمیمات کارشناسانه 

تاکید کرد. 

و  دفاع  وزیر  ملی:  آرمان 
در  مسلح  نیروهای  پشتیبانی 
دولت  هیأت  جلسه  حاشیه 
مربوط  مباحث  در  کرد:  اظهار 
به روابط بین الملل همانطور که 
وزارت خارجه برایش برنامه دارد 
مسیر  این  در  هم  دفاع  وزارت 
مسئولیت هایی را دنبال می کند. 
کشورهای آمریکای لاتین از اهمیت 
ویژه ای برخوردارند، علتش این است 
کشورهایی که در محور مقاومت 
هستند و مستقل هستند و در مسیر 
مبارزه با سلطه طلبی یکجانبه گرایی 
آمریکا قرار دارند همیشه مورد 
توجه ما هستند. امیر محمدرضا 
آشتیانی گفت: ما تلاش می کنیم 
که در ابعاد مختلف این کشورها را 
حمایت کنیم. سفر رئیس جمهوری 
به منطقه آمریکای لاتین را چند 
وقت پیش شاهد بودیم و الان هم 
منطقه  آن  مستقل  کشورهای 
تمایل زیادی دارند که با ما ارتباط 
و تعامل داشته باشند.  وزیر دفاع با 
اشاره به دیدار اخیر خود با همتای 
بولیویایی یادآور شد: ما در دنیا به 

گونه ای رفتار کردیم که مورد توجه 
هستیم. صداقت جمهوری اسلامی 
و استحکام نظام و حضورش در 
مناطق مختلف و قدرت منطقه ای ما 
همه نشان از این دارد که کشورهای 
دیگر تمایل زیادی دارند با جمهوری 
اسلامی رابطه داشته باشند، کشور 
تلاش  و  است  مستقل  بولیوی 
می کند که در ابعاد فناوری، علم و 
دانش و امور صنعتی توسعه یابد و ما 
هم کمکش می کنیم.  وی در پاسخ 
به این پرسش که پیشنهاد خرید 

پهپاد از سوی عربستان داشته ایم 
یا نه، اظهار کرد: اینگونه نیست 
که بخواهیم یک کشور خاص را 
مورد توجه قرار دهیم ، ولی ما چون 
قدرت پهپادی در دنیا هستیم، قطعاً 
این موضوع نقش مهمی در قدرت 
نظامی، کشاورزی، صنعتی دارد و 
غالب کشورها به دنبال این هستند 
که برای ارتقای توان دفاعی خود 

بیایند و از پهپاد استفاده کنند.  
وزیر دفاع در پاسخ به پرسشی 
درباره دستاوردهای آماده رونمایی 

ابعاد مختلف  اظهار کرد: ما در 
در حوزه های شناوری، پهپادی، 
بالگردی و رزم زمینی و سایر موارد 
با توجه به مأموریتی که وزارت دفاع 
در پشتیبانی از نیروهای مسلح 
دارد و ارتباطی که ما با شرکت های 
دانش بنیان داریم به دنبال این 
هستیم که تولید تسلیحات جدید یا 
ارتقای سلاح های قبلی را در دستور 
کار داشته باشیم. آشتیانی درباره 
آخرین وضعیت ناوشکن دماوند 
نیز، بیان کرد: این یک مسیری را 
طی می کند که وزارت دفاع، ارتش و 
ستادکل دارند آن را دنبال می کنند 
و بزودی اخبارش را اعلام می کنند. 
قصد  به  واکنش  در  دفاع  وزیر 
آمریکا برای اعزام ناوهای بیشتر به 
تنگه هرمز، گفت: آمریکا کارهای 
خودش را دنبال می کند اما اساسا 
جمهوری اسلامی در مرحله ای از 
اقتدار و توانمندی است که اصلًا 
کسی نمی تواند ما را تهدید کند. 
نقش آفرینی  اسلامی  جمهوری 
منطقه ای و بین المللی دارد که آن 

را دنبال می کند.

وزیر دفاع:

کسی نمی تواند ما را تهدید کند

»آرمان ملی« مواضع چین و روسیه در همراهی با اعراب را بررسی می کند؛ 

چرخش مواضع قدرت های شرقی ؛ »استراتژی« یا »تاکتیک«؟!

این روش ها برخورد چه 
خروجی داشته است؟

به شایعه گران شدن 
بنزین باید خندید 

یک نماینده مجلس درخصوص 
به  ارشاد  گشت های  بازگشت 
روش ها  این  گفت:  خیابان ها 
تاکنون چه خروجی برای جامعه ما 
داشته است؟ اگر شرایط فرهنگی 
به زعم ما مناسب نیست، علتش 
چیست؟ این روش ها که همیشه 
بوده و ما این شرایط را همیشه 
داشتیم، خروجی اش کجا بوده؟ 
معین الدین سعیدی تاکید کرد: 
پس باید بازگردیم به بازنگری در 
این روش ها، چراکه این شیوه ها 
هرگز منجر به دین دار کردن مردم 
نشدند ، این یک واقعیت است. 
نهادهایی که اعتبارات میلیاردی 
دارند در بحث مباحث فرهنگی 
و تبیین فلسفه حجاب و عفاف 
آن ها کجا هستند؟ چه کار کردند؟ 
از بیت المال به این ها پول دادیم 
نماینده  چیست؟  نتیجه اش  و 
مردم چابهار تصریح کرد: از سوی 
دیگر ما مشکلات و مباحث خیلی 
مهمتری داریم، نظام بانکداری 
ربوی ترین  از  یکی  واقعا  ما 
بانکداری های دنیاست چرا آنجا 

این اندازه حساسیت نداریم.

سخنگوی دولت در واکنش به 
شایعه گران شدن بنزین گفت: 
به این شایعات باید خندید. علی 
بهادری جهرمی اظهار کرد: مطابق 
که  یارانه ها  هدفمندی  قانون 
مربوط به 1۳-1۴ سال پیش است، 
نرخ منابع انرژی و محل مصارف در 
زمینه یارانه ها مشخص شده است. 
مجلس هر ساله منابع و مصارف را 
در قانون بودجه مشخص می کند. 
گلایه های  از  یکی  قبل  سال 
مجلس این بود که قیمت گاز 
افزایش نداشته و منابع تبصره 
1۴ آنطور که مدنظر ما بود محقق 
نشده و مصارف را تامین نمی کند. 
امسال هم مجلس در قانون بودجه 
1۴۰۲ پیش بینی منابع و مصارف 
کرده و دولت باید به سمت تحقق 
این پیش بینی ها برود در غیر این 
صورت دچار ناترازی می شود. 
در راستای اجرایی کردن حکم 
خوراک  برای  نرخی  بودجه، 

پتروشیمی پیش بینی شد. 

صدا ی  آرمان ملی- احسان اسقایی: 
دولتمردان، دیپلمات ها و هر ایران  دوستی در 
برابر مواضع اخیر دو قدرت مطرح شرق یعنی 
چین و روسیه بلند است. ایران سال ها برای حفظ 
تمامیت ارضی خود جنگیده است. شاید گاهی 
در طول تاریخ در پس فشارهای غرب و شرق 
رنجیده باشد اما خم نشده است. چین و روسیه 
هم این مورد را درک کرده اند چرا که هر دو کشور 
بعد از اینکه در تله امارات در شورای همکاری 
خلیج فارس افتاده و علیه جزایر ایرانی بیانیه امضا 
کردند، بلافاصله از مواضع خود عقب نشسته و 

تمامیت ارضی ایران را پاس داشتند. 
  چین و شورای همکاری خلیج فارس

 پکن بعد از خروج آمریکا از خاورمیانه و در پرتو 
نگاه اقتصادی به کشورهای غرب آسیا در حال 
توسعه روابط خود با کشورهای اسلامی است. 
چین با نزدیک شدن به رفیق استراتژیک آمریکا 
یعنی عربستان تلاش کرد که بیش از پیش این 
پیام را به غرب و خصوصا واشنگتن ارسال کند 
که اژدهای زرد ساکت ننشسته و در برابر دعوای 
تعرفه ای آمریکا در زمان ترامپ استراتژی های 
اقتصادی و نه نظامی را در نظر دارد. از این جهت 
و با در نظر گرفتن این مورد که اقتصادش شدیدا 
به نفت وابسته است با بزرگ ترین تولید کننده 
نفت در اوپک یک قرارداد استراتژیک امضا کرد 
که با امضای این قرارداد سایر کشورهای عربی 
به افزایش قراردادهای اقتصادی خود با چین 
در صنایع مختلف نفت و گاز و پتروشیمی گوی 
سبقت را از یکدیگر ربودند و در نهایت هم برای 
نشان دادن رفاقت استراتژیک خود با چین و 
تثبیت این موضوع برای واشنگتن؛ چین را به 
شورای همکاری خلیج فارس دعوت کردند و در 
نهایت با تاکید امارات متحده عربی علیه ایران و در 
ارتباط با جزایر سه گانه بیانیه ای را امضا کردند. با 
اتفاق افتادن این موضوع صدای ایران بلند شد 
و چین تلاش کرد تهران را هم از دست ندهد و 
کوشید هم برای آرامش خاورمیانه که به نفع 
تامین انرژی پکن بود و هم برای اینکه دل ایران را 
به دست آورد، اقدامی انجام دهد. از این رو مقامات 
ایران و عربستان را به پکن دعوت کرد و در میان دو 
کشور اقدام به میانجیگری کرد تا هم به عربستان 
بیش از گذشته نزدیک شود و هم به ایران نشان 

دهد که حاضر نیست تهران را از دست دهد. 

  مسکو و شورای همکاری خلیج فارس
 شورای همکاری خلیج فارس و خصوصا 
عربستان در پرتو فراغت از غرب و یافتن رفقای 
جدید، همزمان با پای گذاشتن روسیه در 
خاورمیانه ضمن فاصله از آمریکا تلاش کردند 
با روس ها وارد نوعی رابطه خصوصا بر سر مساله 
نفت و کاهش تولید و افزایش قیمت انرژی شوند. 
موضوعی که در بحبوحه تلاش اروپا برای کم 
اهمیت شدن انرژی روسیه اقدامی بزرگ و به 
نفع روس ها بود. کشورهای عربی به رهبری 
عربستان در این سال ها تلاش های زیادی برای 
افزایش سطح همکاری خود با مسکو کردند و در 
این مورد هم موفق هم بودند و در نهایت روسیه 
نیز به جلسه شورای همکاری خلیج فارس دعوت 
شد. دعوتی که به نفع تهران نبود چرا که امارات 
بار دیگر مساله جزایر سه گانه را به موضوع بیانیه 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس کشاند و 
در نهایت روس ها در ارتباط با جزایر سه گانه ایران 
مواضعی را اعلام کردند که برای ایران سنگین 
تمام شد و خواستار اعلام مواضع روس ها در این 

ارتباط شد. 
  اخطار عبداللهیان به مسکو و دلجویی 

لاوروف
بعد از این رخداد نامیمون وزیر امور خارجه 
کشورمان در گفت وگوی تلفنی با وزیر خارجه 
روسیه گفت: استقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی 
جمهوری اسلامی ایران به هیچ عنوان قابل مذاکره 
نبوده و نیست. در این گفت وگو امیرعبداللهیان با 
ابراز تعجب از مفاد بند مربوط به جزایر سه گانه 
ایرانی خلیج فارس در بیانیه مشترک روسیه و 
کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس، بر تعلق 
تاریخی و ابدی این جزایر به ایران تاکید کرد. 
وزیر امور خارجه ادامه داد: استقلال، حاکمیت 
و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران به 
هیچ عنوان قابل مذاکره نبوده و نیست. سرگئی 
لاوروف، وزیر امور خارجه فدراسیون روسیه نیز 
در این تماس با اشاره به پایبندی روسیه به تمامی 
اصول منشور ملل متحد از جمله اصول مربوط به 
حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها تصریح کرد: 
فدراسیون روسیه هیچ تردیدی در مورد حاکمیت 
و تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران به خود 
راه نمی دهد و کاملاً به آن احترام گذاشته و خواهد 

گذاشت. 

یا  استراتژی  مواضع،  گرفتن    پس 
تاکتیک

 واقعیت آن است که نه روس ها و نه چینی  ها 
روابط استراتژیک عمیقی با ایران ندارند. هر چند 
چینی ها تلاش هایی برای خرید نفت ایران و در 
برابر تامین کالاهای مورد نیاز تهران انجام داده اند 
اما هیچ گاه چین به تعمیق روابطش با تهران 
نیندیشیده است. روس ها هم همین طور آنها هم 
کمتر به توسعه روابط خود با تهران به عنوان یک 
مساله مهم نگریسته اند. این دو کشور البته در 
شرایط تحریمی؛ دیپلماسی برای رفع تحریم ها را 
در نظر داشته اند اما هیچ گاه منافع خود را قربانی 

این موضوع نکردند. 
شاید علت نیز آن باشد که ایران در ذیل 
تحریم های یک جانبه آمریکاست و آنها تمایل 
ندارند بر سر ایران وارد تنشی با آمریکا شوند. از 
سوی دیگر کشورهای عربی تصمیم گرفته اند 
به توسعه خود شتاب دهند و این دو کشور 
نمی خواهند بازارهای کشورهای عربی – اسلامی 
را از دست دهند، آن هم در شرایطی که ایران را در 
تحریم می بینند مواضع نادرست در مورد ایران 
گرفته و با ایستادگی ایران؛ البته از مواضعشان 

عقب می نشینند. 
اما باید با دید خوشبینانه به مسائل بین 
کشورها نگاه کرد. بلوک شرق این روزها تلاش 
دارد جای بیشتری در مناسبات قدرت برای 
خود پیدا کند و شاید از این منظر است که هم 
چین و هم عربستان و هم کشورهای عربی با 
وجود اختلافاتی با هم و اختلاف با تهران بر 
توسعه روابط با یکدیگر تاکید دارند. اخیرا 
دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس خواستار 
انجام گفت و گوهای عمیق با ایران در چارچوب 
منشورهای بین المللی شده است. »محمد 
جاسم البدیوی« گفت: »پرونده اقتصادی برای 
ما مهم ترین و بزرگ ترین چالش است.« وی 
در ادامه این گفت وگو افزود: همه کشورهای 
خلیج فارس از عادی سازی روابط بین عربستان 
و ایران استقبال کرده اند. عادی سازی روابط 
بین ریاض و تهران در ثبات منطقه نقش 
مهمی ایفا می کند شورای همکاری کشورهای 
خلیج فارس از انجام مذاکرات عمیق با ایران 
در چارچوب منشورهای بین المللی استقبال 

می کند. 

دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس: شورای همکاری خلیج فارس از انجام مذاکرات عمیق با ایران 

استقبال می کند


